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Po raz kolejny udostÄ™pniam Å‚amy mojego blogu pani Beacie Kumanek. Osobie zatroskanej
przyszÅ‚oÅ›ciÄ… hodowli koni arabskich w Polsce, która proponuje dyskusjÄ™ na ten temat. A
zatem oddajÄ™ jej gÅ‚os.Marek Szewczyk Historyczna klapa aukcji Pride of Poland i Summer Sale
2017 byÄ‡ moÅ¼e skÅ‚oni wreszcie organy nadzorujÄ…ce paÅ„stwowe stadniny koni arabskich do
zajÄ™cia siÄ™ na powaÅ¼nie tematem paÅ„stwowej hodowli koni arabskich w Polsce.

KlÄ™ski tej nie moÅ¼na sprowadzaÄ‡ jedynie do faktu odwoÅ‚ania w lutym 2016 roku znanych i
uznanych hodowców i dyrektorów stadnin w MichaÅ‚owie i Janowie Podlaskim, panów Jerzego
BiaÅ‚oboka i Marka Treli. Poprzednia wÅ‚adza równieÅ¼ nie miaÅ‚a Å¼adne spójnej polityki
wobec paÅ„stwowej hodowli koni arabskich. O maÅ‚y wÅ‚os, stadniny te zostaÅ‚yby
sprywatyzowane. Na szczÄ™Å›cie, tak siÄ™ nie staÅ‚o. PrzeksztaÅ‚cenie stadnin w Janowie
Podlaskim, MichaÅ‚owie i BiaÅ‚ce w spóÅ‚ki z o.o. byÅ‚o wielkim bÅ‚Ä™dem, gdyÅ¼ odciÄ™Å‚o je
od dotacji paÅ„stwowych. Skoro wszystko siÄ™ krÄ™ciÅ‚o pod okiem ww. dyrektorów ówczesna
wÅ‚adza uznaÅ‚a, Å¼e jest dobrze i niech dalej tak siÄ™ krÄ™ci. ByÅ‚a to bardzo krótkowzroczna
polityka. Przede wszystkim nie zadbano o systemowe ksztaÅ‚cenie kadr dla hodowli koni arabskich.
UczÄ…c siÄ™ przy boku uznanych autorytetów, kadry te mogÅ‚yby zapewniÄ‡ nastÄ™pstwo
pokoleniowe w stadninach. Tymczasem panowie Jerzy BiaÅ‚obok i Marek Trela zazdroÅ›nie strzegli
swojej wiedzy tak, jakby byli wieczni. Wiedzy, która zostaÅ‚a im udostÄ™pniona  przez legendarnych
dyrektorów Ignacego Jaworowskiego i Andrzeja KrzysztaÅ‚owicza. NiezaleÅ¼nie od dziaÅ‚aÅ„
&bdquo;dobrej zmiany&rdquo;, ci panowie musieliby kiedyÅ› odejÅ›Ä‡ na emeryturÄ™. I wówczas
teÅ¼ powstaÅ‚by problem znalezienia godnych nastÄ™pców. Pani Alina Sobieszak stwierdziÅ‚a,
Å¼e panowie Maciej Grzechnik i SÅ‚awomir Pietrzak sÄ… nikim wÅ›ród Å›wiatowych arabiarzy.
Panowie J. BiaÅ‚obok i M. Trela teÅ¼ kiedyÅ› byli nikim. Zostali wprowadzeni na arabiarskie salony
przez swoich poprzedników, ale sami nie wprowadzili juÅ¼ nikogo. JednÄ… z najwiÄ™kszych
bolÄ…czek paÅ„stwowej hodowli koni arabskich w Polsce jest dramatyczny brak fachowców, przy
jednoczesnym wielkim skÅ‚óceniu Å›rodowiska. Brakuje dobrych hodowców, dobrych trenerów i
prezenterów koni pokazowych oraz dobrych propagatorów  tej rasy koni i zarzÄ…dzajÄ…cych
stadninami. Zawistne podszepty panów DobrzyÅ„skiego i Wójtowicza skÅ‚oniÅ‚y ministra rolnictwa
do brzemiennego w skutki odwoÅ‚ania ze stanowisk w atmosferze skandalu panów J. BiaÅ‚oboka i
M. Treli. Pan minister Jurgiel w kaÅ¼dym temacie porusza siÄ™ jak sÅ‚oÅ„ w skÅ‚adzie porcelany.
Jednym ruchem zantagonizowaÅ‚ bardzo hermetyczne Å›rodowisko polskich i Å›wiatowych arabiarzy
skazujÄ…c siÄ™ na totalny ostracyzm z ich strony, jednoczeÅ›nie nie majÄ…c w zanadrzu ani
koncepcji co dalej ze stadninami i z paÅ„stwowÄ… hodowlÄ… koni arabskich, ani ludzi zdolnych
pociÄ…gnÄ…Ä‡ dalej ten interes ze znawstwem. Jedyne co uczyniÅ‚ to powoÅ‚aÅ‚ radÄ™ ds.
hodowli koni przy ministrze rolnictwa. Nie wyposaÅ¼ono wszakÅ¼e tej rady w Å¼adne prerogatywy
i po kilkunastu miesiÄ…cach jej istnienia dalej nie wiadomo czemu miaÅ‚o sÅ‚uÅ¼yÄ‡ powoÅ‚anie
tego gremium. Zwiastunem sierpniowej tragedii okazaÅ‚a siÄ™ decyzja o rezygnacji z wyjazdu
janowskich koni do ParyÅ¼a w listopadzie 2016. ByÅ‚ to wstÄ™p do pasma fatalnej promocji
obchodów 200-lecia istnienia SK Janów Podlaski oraz aukcji Pride of Poland 2017. W jubileuszowym
roku promocja SK Janów Podlaski na rynku krajowym praktycznie nie istniaÅ‚a. ANR umyÅ‚a od

https://hipologika.pl 8.06.2025, 12:15:21 - 1

https://hipologika.pl
mailto:webmaster@hipologika.pl


wszystkiego rÄ™ce, strona internetowa stadniny byÅ‚a martwa, Å›rodowisko skakaÅ‚o sobie do
gardeÅ‚, a dziennikarze woleli inne tematy niÅ¼ 200-lecie stadniny koni w Janowie. PromocjÄ™
zagranicznÄ… polskich koni arabskich przed aukcjÄ… Pride of Poland powierzono panu Simone
Leo i Tutto Arabi. AÅ¼ wierzyÄ‡ siÄ™ nie chce, iÅ¼ dziaÅ‚ania wpÅ‚ywowego skÄ…dinÄ…d Tutto
Arabi przyniosÅ‚y tak mizerny efekt. Pozostawiam bez odpowiedzi pytanie, co tak naprawdÄ™
chciaÅ‚ osiÄ…gnÄ…Ä‡ Simone Leo. Nie zachwyciÅ‚y ani zdjÄ™cia koni do katalogu aukcyjnego
wykonane przez Glena Jacobsa, ani filmowe wizytówki koni aukcyjnych nakrÄ™cone przez Arabian
Essence. O klasie pozyskanej klienteli nawet nie wspomnÄ™. ÅšwiÄ™to Konia Arabskiego
obchodzone rokrocznie w SK Janów Podlaski jest wielkim Å›wiÄ™tem dla kaÅ¼dego miÅ‚oÅ›nika
koni arabskich. W tym roku niewielu z tych miÅ‚oÅ›ników zjechaÅ‚o do Janowa. W piÄ…tek i
sobotÄ™ trybuny dla publicznoÅ›ci byÅ‚y prawie puste. ZapeÅ‚niÅ‚y siÄ™ dopiero w niedzielÄ™,
mimo padajÄ…cego deszczu. Niestety, loÅ¼a VIP dla oficjeli równieÅ¼ Å›wieciÅ‚a pustkami.
NajwyÅ¼szymi rangÄ… przedstawicielami wÅ‚adz paÅ„stwowych okazali siÄ™ wieceminister
rolnictwa i wicewojewoda lubelski. W ubiegÅ‚ym roku pan minister Jurgiel zostaÅ‚ wygwizdany,
wiÄ™c w tym roku postanowiÅ‚ zostaÄ‡ w domu. Honorowy patron imprezy, pan Prezydent RP nie
wystosowaÅ‚ nawet Å¼adnego listu okolicznoÅ›ciowego i nie przysÅ‚aÅ‚ do Janowa swojego
przedstawiciela. Obchody 200 lat istnienia SK Janów Podlaski to wielka rocznica, która nie powtórzy
siÄ™ przez kolejnych dwieÅ›cie lat. To wstyd, Å¼e najwyÅ¼sze czynniki paÅ„stwowe tak
zlekcewaÅ¼yÅ‚y tÄ™ jedynÄ… w swoim rodzaju imprezÄ™. Narodowy Pokaz Koni Arabskich 2017
zostanie zapamiÄ™tany z powodu absolutnej supremacji dwóch koni: michaÅ‚owskiej klaczy 
Pustynia Kahila, czempionki klaczy starszych oraz janowskiego ogiera Pogrom, czempiona ogierów
starszych i najlepszego konia pokazu. Pustynia Kahila i Pogrom nie mieli sobie równych,
wzbudzajÄ…c niekÅ‚amany zachwyt publicznoÅ›ci. Narodowy Pokaz Koni Arabskich pokazaÅ‚
dobitnie, iÅ¼ paÅ„stwowe stadniny koni arabskich w Janowie, MichaÅ‚owie i BiaÅ‚ce dysponujÄ…
Å›wietnymi koÅ„mi. Moim zdaniem, nigdzie nie ma lepszych. Wprawdzie w kuluarach mówiÅ‚o siÄ™,
Å¼e janowskie konie sÄ… Åºle odÅ¼ywione i Åºle wytrenowane, ale temu da siÄ™ zaradziÄ‡.
Faktem jest, Å¼e janowska stadnina pilnie potrzebuje dobrego trenera i prezentera koni
pokazowych. WspóÅ‚praca z brazylijskim trenerem i prezenterem Claudio de Andrade
zakoÅ„czyÅ‚a siÄ™ zaledwie po kilku miesiÄ…cach w przykrych okolicznoÅ›ciach. Tak wiÄ™c na
chwilÄ™ obecnÄ… brak w Janowie osoby zdolnej zaprezentowaÄ‡ fenomenalnego ogiera Pogrom
na tej rangi imprezach co Akwizgran czy ParyÅ¼. Pogrom jest ogierem o wybitnej urodzie, lecz
bardzo trudnym charakterze. Winien siÄ™ nim zajÄ…Ä‡ doÅ›wiadczony i utalentowany trener i
prezenter. W miÄ™dzyczasie SK Janów Podlaski musi postawiÄ‡ na mÅ‚ody i zdolny narybek, który
jest w stadninie. Trzeba zainwestowaÄ‡ w kilku mÅ‚odych ludzi i stworzyÄ‡ dla nich odpowiedni
program szkoleÅ„ trenerskich i prezenterskich. Wieloletnia biernoÅ›Ä‡ PZHKA w tym wzglÄ™dzie w
duÅ¼ej mierze przyczyniÅ‚a siÄ™ do niedoborów w paÅ„stwowych stadninach koni arabskich
odpowiednej iloÅ›ci trenerów i prezenterów koni arabskich na odpowiednio wysokim poziomie. 
Stadnina w Janowie Podlaskim stoi równieÅ¼ przed kolejnym problemem kadrowym. Raczej
prÄ™dzej niÅ¼ póÅºniej odejdzie na emeryturÄ™ wielce zasÅ‚uÅ¼ona dla stadniny Pani Anna
Stefaniuk, gÅ‚ówny specjalista ds. hodowli koni. JuÅ¼ teraz naleÅ¼y myÅ›leÄ‡ kto jÄ… zastÄ…pi.
W Å¼adnym wypadku nie moÅ¼e byÄ‡ to osoba przypadkowa czy z Å‚apanki. Pan SÅ‚awomir
Pietrzak sam nie jest hodowcÄ…, wiÄ™c paniÄ… AnnÄ™ Stefaniuk musi zastÄ…piÄ‡ osoba
doskonale znajÄ…ca siÄ™ na hodowli koni arabskich. BÄ™dzie to kluczowa decyzja kadrowa.
Inaczej stadninÄ™ czeka zapaÅ›Ä‡. O katastrofalnych aukcjach Pride of Poland i Summer Sale
2017 napisano juÅ¼ wiele. Trzeba powiedzieÄ‡, Å¼e elektroniczny system licytacji nie zawiódÅ‚ i
nie sÄ…dzÄ™, by zaistniaÅ‚a klapa byÅ‚a spowodowana brakiem zaufania klientów do uczciwoÅ›ci
aukcji. Panowie MichaÅ‚ Romanowski i MirosÅ‚aw KoÅ‚odziej prowadzili aukcjÄ™ w sposób
bardzo profesjonalny, wywaÅ¼ony i spokojny. Pan M. Romanowski peÅ‚niÅ‚ funkcjÄ™ aukcjonera,
zaÅ› Pan M. KoÅ‚odziej dostarczaÅ‚ fachowych informacji na temat licytowanych koni. Niestety
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odnosiÅ‚am wraÅ¼enie, Å¼e ten profesjonalny komentarz trafiaÅ‚ w próÅ¼niÄ™, a kupcy nie tylko
nie rozumiejÄ… o co chodzi, ale teÅ¼ ten komentarz wcale ich nie interesuje. Obydwie aukcje
trwaÅ‚y bardzo dÅ‚ugo, gdyÅ¼ uzyskanie kaÅ¼dego kolejnego postÄ…pienia byÅ‚o jak próba
wyciÅ›niÄ™cia wody z kamienia. WÅ›ród kupujÄ…cych brakowaÅ‚o chyba hodowców z
prawdziwego zdarzenia, gdyÅ¼ fantastyczne, sprawdzone matki stadne jak Pentra, Peteria czy 
WoÅ‚ogda nie wzbudziÅ‚y Å¼adnego zainteresowania. Å»al mÅ‚odej i przepiÄ™knej Anawery
kupionej za 110 tysiÄ™cy euro przez biznesmena z Rumunii. Nie sÄ…dzÄ™, iÅ¼ ów nabywca
bÄ™dzie w stanie w peÅ‚ni wykorzystaÄ‡ pokazowy i hodowlany potencjaÅ‚ tej wspaniaÅ‚ej
janowskiej klaczy. UwaÅ¼am, Å¼e za tÄ™ cenÄ™ nie powinna zostaÄ‡ sprzedana. Nie
sprzedaÅ‚abym równieÅ¼ Alsary za 15 tysiÄ™cy euro, Pimenty za 42 tysiÄ…ce euro, Gerdy za 36
tysiÄ™cy euro, czy teÅ¼ Huliny za 12 tysiÄ™cy euro. WÅ‚aÅ›ciwie wszystkie konie zostaÅ‚y
sprzedane poniÅ¼ej swojej realnej wartoÅ›ci. Kupcy z krajów arabskich i Chin przyjechali chyba
tylko po to, Å¼eby sobie popatrzeÄ‡. Na klÄ™skÄ™ tegorocznych aukcji Pride of  Poland i Summer
Sale zÅ‚oÅ¼yÅ‚o siÄ™ wiele czynników, miedzy innymi brak odpowiedniej promocji koni i samej
imprezy, totalny brak pomysÅ‚u ministra rolnictwa i ANR na paÅ„stwowÄ… hodowlÄ™ koni
arabskich, zÅ‚a atmosfera wokóÅ‚ tych stadnin i ostracyzm Å›rodowiska, nadprodukcja koni
arabskich na Å›wiecie wskutek dopuszczenia przez WAHO sztucznych metod rozrodu tych
zwierzÄ…t, gorsza kondycja finansowa kupców z obszaru Zatoki Perskiej oraz utrzymujÄ…ca siÄ™
obecnie moda na innego typu konia arabskiego niÅ¼ ten reprezentowany przez polskie konie
arabskie z paÅ„stwowych stadnin. Na miÄ™dzynarodowych pokazach triumfujÄ… konie ze
sztucznie wklÄ™sÅ‚ym profilem w typie &bdquo;konik morski&rdquo;. Reszta siÄ™ nie liczy. W dniu
aukcji Pride of Poland przybyÅ‚ do Janowa prywatnym helikopterem pewien bliskowschodni kupiec.
Jak wieÅ›Ä‡ niesie, opuÅ›ciÅ‚ aukcjÄ™ po szóstym koniu twierdzÄ…c, Å¼e nie takich koni szuka.
Faktycznie, paÅ„stwowe stadniny w Janowie, MichaÅ‚owie i BiaÅ‚ce nie hodujÄ… jedynie sztucznie
wycyzelowanych koÅ„skich gÅ‚ówek w rodzaju pyszczek jak smoczek, lecz konie zrównowaÅ¼one
w swoim caÅ‚oksztaÅ‚cie, gdzie zwraca siÄ™ uwagÄ™ na wszystkie elementy budowy konia i
harmonijnÄ… równowagÄ™ miÄ™dzy tymi elementami. KoÅ„ arabski ma byÄ‡ nie tylko piÄ™kny,
ale i dzielny, zachowujÄ…c swoje walory uÅ¼ytkowe. Takie wÅ‚aÅ›nie sÄ… polskie konie i
paÅ„stwowa hodowla nie moÅ¼e dziaÅ‚aÄ‡ w kierunku schlebiania gustom klientów, które
wyrzÄ…dzajÄ… szkodÄ™ koniom i samej hodowli. Przyjdzie dzieÅ„, gdy minie moda na same
wklÄ™sÅ‚e profile i polskie konie znów stanÄ… siÄ™ wzorcem dla konia arabskiego. NaleÅ¼y
równieÅ¼ pamiÄ™taÄ‡, Å¼e przez ostatnie lata rozmyto oryginalnÄ… markÄ™ &bdquo;Pure
Polish&rdquo;, dziÄ™ki której polskie konie byÅ‚y niepowtarzalne na Å›wiecie. Trudno teraz szukaÄ‡
w paÅ„stwowych stadninach koni arabskich o czysto polskim rodowodzie, tak bardzo kiedyÅ›
cenionym. Moim zdaniem, w paÅ„stwowej hodowli konia arabskiego naleÅ¼y zadbaÄ‡ o
odbudowÄ™ marki &bdquo;Pure Polish&rdquo;. NiezaleÅ¼nie od wszystkiego, nie moÅ¼na
bagatelizowaÄ‡ olbrzymiej klÄ™ski tegorocznych aukcji Pride of Poland i Summer Sale. Lansowane
przez ANR twierdzenie, iÅ¼ uzyskana Å›rednia cena konia nie odbiega od normy jest po prostu
niepowaÅ¼ne. Pan Sutkowski stwierdziÅ‚ publicznie, Å¼e on swojÄ… robotÄ™ wykonaÅ‚ jak
trzeba. Panowie, zmarnowaliÅ›cie caÅ‚y ostatni rok i trzeba teraz wziÄ…Ä‡ byka za rogi a nie
uciekaÄ‡ od odpowiedzialnoÅ›ci. Po opÅ‚aceniu kosztów organizacji imprezy przez MTP niechybnie
okaÅ¼e siÄ™, iÅ¼ tegoroczne aukcje okazaÅ‚y siÄ™ dla paÅ„stwowych stadnin koni arabskich
deficytowe i na koniec roku mogÄ… nie wypracowaÄ‡ zysku. I co dalej, majÄ… zbankrutowaÄ‡ a
panowie z ANR czy teÅ¼ KOWR oraz pan minister Jurgiel bÄ™dÄ… tkwiÄ‡ w samozadowoleniu?
Jak widzicie panowie dalej rolÄ™ i zadanie paÅ„stwowych stadnin koni arabskich? A moÅ¼e pan
minister Jurgiel zechce je jednak sprywatyzowaÄ‡ sÅ‚uchajÄ…c podszeptów swoich poÅ¼al siÄ™
boÅ¼e doradców takich jak panowie DobrzyÅ„ski i Wójtowicz? Jedna gÅ‚owa powinna polecieÄ‡
natychmiast, a mianowicie gÅ‚owa pana ministra rolnictwa. Pan Jurgiel nie rozumie czym jest
hodowla koni w ogóle, a czym jest paÅ„stwowa hodowla koni arabskich w szczególnoÅ›ci. Å»eby
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ocaliÄ‡ stadniny w Janowie, MichaÅ‚owie i BiaÅ‚ce naleÅ¼y jak najszybciej wyjÄ…Ä‡ je spod
nadzoru Ministerstwa Rolnictwa i jako pomnik dziedzictwa kulturowego przenieÅ›Ä‡ pod
jurysdykcjÄ™ Ministerstwa Kultury i Dziedzictwa Narodowego. UmoÅ¼liwiÅ‚oby to dotowanie
stadnin, które nie byÅ‚yby juÅ¼ pod presjÄ… wypracowywania zysku na koniec kaÅ¼dego roku.
PaÅ„stwowa hodowla konia arabskiego to prestiÅ¼, na który polskie paÅ„stwo staÄ‡ i na który
polskie spoÅ‚eczeÅ„stwo zasÅ‚uguje. ApelujÄ™ do polskiego Å›rodowiska arabiarzy o powaÅ¼nÄ…
dyskusjÄ™ na temat przyszÅ‚ego ksztaÅ‚tu paÅ„stwowej hodowli konia arabskiego, bez której nie
byÅ‚oby tak silnej hodowli prywatnej tej rasy. PrzestaÅ„cie obrzucaÄ‡ siÄ™ bÅ‚otem i bez koÅ„ca
utrzymywaÄ‡ podziaÅ‚ na &bdquo;my i oni&rdquo;. Zaprzepaszczenie janowskiego dziedzictwa
bÄ™dzie winÄ… was wszystkich. WeÅºcie w koÅ„cu przykÅ‚ad z Ignacego Jaworowskiego i
Andrzeja KrzysztaÅ‚owicza. Dla nich nie liczyÅ‚a siÄ™ polityka czy prywatny interes. Ci wybitni
hodowcy kierowali siÄ™ tylko i wyÅ‚Ä…cznie dobrem hodowli konia arabskiego. Zaczynam jednak
wÄ…tpiÄ‡, czy w obecnych czasach istniejÄ… ludzie zdolni choÄ‡ w niewielkim stopniu dorównaÄ‡
im klasÄ…. Jedynie konie arabskie byÅ‚y, sÄ… i zawsze bÄ™dÄ… szlachetne. Beata Kumanek     
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